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Marihuana by mohla 
liečiť aj rakovinu

Podľa LUMÍRA ONDREJA 
HANUŠA sa liečebné a 
psychotropné účinky dajú  
ľahko oddeliť.

Konope skúmal ako vedec 
v socializme, keď si marihuanu 
bežne ľudia mýlili so žihľavou. 
Čecha preslávil objav, ktorým sa 
začína globálny záujem o liečivé 
účinky obávanej rastliny. „Politici 
by nemali odopierať pacientom  
úžasný liek, ako je konope, " 
hovorí docent LUMÍR ONDŘEJ 
HANUŠ z Hebrejskej univerzity 
v Jeruzaleme.
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Fajčili ste trávu?
Nie. Za celých štyridsaťtri rokov, 
čo ju skúmam, som nikdy nemal 
potrebu.

Ani z vedeckých dôvodov?
Nemusím to skúšať, verím 
štúdiám iných vedcov a opisom 
konzumentov. Keby som tú potrebu 
aj mal, neriskoval by som kariéru.
V tele sa látky dajú zistiť ešte mesiac 
po požití. Špičkovým odborníkom na 
konope v USA sa občas stane, že 
ich nečakane navštívi polícia, aby im 
odobrala vzorky moču. Sú pod ešte 
prísnejším drobnohľadom ako bežní 
konzumenti.

Líši sa nejako marihuana a 
liečebné konope, alebo sú to len 
rôzne slová pre to isté?
Nie je rozdiel v látke, ale v požití. 
Marihuana je užší výraz pre sušené 
vrcholky samičích rastlín konope, 
užívané ako známa rekreačná 
droga. Ja však výraz marihuana 
nemám rád.
Prečo?
Pretože má pejoratívny nádych a 
odvádza pozornosť od liečivých 
účinkov. Konope je neprávom 
zatracovaná rastlina. Pestuje sa 
odnepamäti, liečivé účinky poznali 
už starí Číňania, Gréci, Rimania.
Aj na našom území predkovia 
všestranne využívali takzvané

rastislavské konope. Tkali z neho 
látky, pripravovali semencovú kašu, 
tradičný, veľmi výživný pokrm.
Nie náhodou konope vystupuje 
v ľudových pesničkách. A hoci 
predkovia poznali i jeho účinky 
na psychiku, ako drogu ho bežne 
nezneužívali. Mimochodom, dnes 
namiesto konope pestujeme 
vo veľkom mak a tiež som ešte 
nepočul, že by mládež chodila na 
polia narezávaf makovice na ópium. 
Konope však na našu škodu upadlo 
do nemilosti.

Môžeme to datovať?
V zásade nezmyselný boj proti 
konope sa začal v Spojených 
štátoch v tridsiatych rokoch 
minulého storočia. Rastlinu, o ktorej 
vieme, že ju pestoval aj George 
Washington, odrazu postavili mimo 
zákona. O tom, že tá kampaň bola 
do veľkej miery umelá, svedčí
fakt, že cez druhú svetovú vojnu 
jej fajčenie nijako neprekážalo. 
Naopak, Američania boli len radi, že 
tá látka slúži na uvoľnenie vojakom. 
Okamžite po skončení vojny ju však 
zase zakázali.

Vedci konope naďalej skúmali. 
Prečo práve v Československu?
V roku 1950 vedci Lekárskej fakulty 
v Olomouci zistili, že konope má 
výborné antibakteriálne účinky.
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